

Abstract

Implementation Of Qardh on Islamic Banking in Surakarta

Implementation of Qardh on Islamic Banking indicates the signal of irregularities in the contract. Therefore, this study aimed to analyze about Qardh implementation on Islamic Banking in Surakarta based on Islamic Law. The approach used in this research is phenomenology. This approach is used to obtain information related to the understanding and experience of Muqridh (lenders) and Muqtaridh (debtor). The methods of data collection are in-depth interviews, observation, and documentation, while the analysis taken is Interpretative Phenomenological Analysis (IPA) and Syar'i Analysis.

The study was conducted on several Islamic Banks, namely PT Bank Muamalat Indonesia, PT Bank Syariah Mandiri, PT Bank Negara Indonesia Syariah, and Islamic Business Unit of PT Bank Tabungan Negara that located in Surakarta. Informants from Muqridh in this study include officer / staff of Commercial Bank and Islamic Business Unit, while informants from Muqtaridh are the customers of Islamic banks.

Interpretative Phenomenological Analysis (IPA) results show that according to the experience of Muqridh and Muqtaridh, the implementations object of Qardh on Islamic Banking in Surakarta include Salary Down Payment, Hajj Bailout Fund, Gold Rahn, and Hawalah, while the results of the study concluded that based on Syar'i Analysis, most of *Qardh* objects are not in accordance with the Principles of Amanah and Theory of Maslahah, and most contracts used on Qardh are violated.

The proposed ideas is for developing Qardh object, that refers to a social object that has a high Maslahah value for Muslim society in Indonesia, with contract which does not violate Shar'i, such as replace Salary Down Payment into Murabaha financing, Hajj Bailout Funds become Hajj Savings, Gold Rahn becomes Rahn Tasjily, and Hawalah bil Mudaraba / Hawalah bil Musharaka become Syirkah Amlak and Musharaka Mutanaqishah.

Key Words: Muqridh, Muqtaridh, Maslahah Theory, Principles of Amanah, Qardh

ملخص

تطبيق عقد القرض على البنوك الإسلامية في سوراكرتا

يدل تطبيق عقد القرض على البنوك الشرعية على وجود الاضطرابات أو المخالفات في هذا العقد. ولذا، يهدف هذا البحث إلى التحليل بعمق تطبيق عقد القرض على البنوك الإسلامية وفقاً للمبادئ الإسلامية. ويستخدم هذا البحث المنهج الظاهراتي الهادف إلى استنباط المعلومات المتعلقة على فهم وتجربة المقرض والمقترض. والمعلومات تجمع بطريق المقابلات العميقة، والرصد، والتوثيق. أما التحليل المستخدم فهو التحليل الظاهراتي والتفسيري، والتحليل الشرعي.

ويجرى البحث في البنوك الشرعية، وهي بنك المعاملات الإندونيسية، وبنك مانديري الشرعي، وبنك نكارا إندونيسيا الشرعي، وهيئة الأعمال الشرعية التابعة لبنك تابونجان نكارا الواقعة في مدينة سوراكرتا. وأصحاب المعلومات في هذا البحث هم المقرضون، وهم المسؤولون أو مساعدوهم في البنوك الشرعية وهيئة الأعمال الشرعية، والمقترضون، وهو الزبائن في هذه البنوك الإسلامية.

ويدل التحليل الظاهراتي والتفسيري، وفقاً على تجارب المقرضين والمقترضين، على أن غرض تطبيق عقد القرض في البنوك الشرعية يشمل على عربون الأجرة، ومبلغ قرض رسوم الحج، ورهن الذهب، والحوالة. ويدل التحليل الشرعي للبحث على أن بعض أغراض تطبيق عقد القرض مخالفة على مبدأي الأمانة والمصلحة، وأن أكثر العقود المستخدمة مخالفة للمبادئ الشرعية الإسلامية.

والتوصيات المقترحة من قبل هذا البحث تطوير أغراض عقد القرض، الذي يعتمد على الأهداف الاجتماعية المتضمنة على المصالح العامة للمجتمع الإسلامي، بالعقود الشرعية الإسلامية مثل تغيير عربون الأجرة بعقد تمويل المرابحة، وتغيير مبلغ قرض رسوم الحج بادخار رسوم الحج، وتغيير رهن الذهب بالرهن التسجيلي، وتغيير الحوالة بالمرابحة أو المشاركة بشركة الأملاك والمشاركة المتناقصة.

الكلمات الدلالية: المقرض، المقترض، مبدأ الأمانة، نظرية المصلحة، عربون الأجرة، القرض.